水下矢量声场理论与应用

Underwater Vector Sound Field Theory and Its Applications

杨德森 В. А. Гордиенко 洪连进 著



现代声学科学与技术丛书

水下矢量声场理论与应用

Underwater Vector Sound Field Theory and Its Applications

杨德森 В. А. Гордиенко 洪连进 著

斜 学 出 版 社 北 京

内容简介

本书系统介绍了水下矢量声场特征和结构等方面的理论与应用,主要包括流体介质中声波的基本方程、海洋中确定性声源信号场的矢量特征、海洋噪声场的矢量-相位结构、水下声矢量信号的获取、矢量水听器的校准、矢量水听器的应用。

本书可作为理工科高等院校水声工程专业高年级本科生和研究生的教材,也可作为相关专业研究人员和技术人员的参考书。

图书在版编目(CIP)数据

水下矢量声场理论与应用/杨德森,(俄罗斯)戈尔季年科,洪连进著.一北京,科学出版社,2013,10

(现代声学科学与技术丛书)

ISBN 978-7-03-038836-0

I. ①水… Ⅱ. ①杨…②戈…③洪… Ⅲ. ①矢量-量化-应用-水下声源-声场-研究 Ⅳ. ①O422. 2②TB561

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2013)第 241784 号

责任编辑:孙 芳/责任校对:张小霞 责任印制:张 倩/封面设计:陈 敬

科学出版社出版

北京东黄城根北街 16 号 邮政编码:100717

http://www.sciencep.com

北京通州皇家印刷厂印刷

科学出版社发行 各地新华书店经销

2013 年 10 月第 一 版 开本:B5(720×1000) 2013 年 10 月第一次印刷 印张:15 1/2 字数: 285 000

定价: 98.00元

(如有印装质量问题,我社负责调换)

《现代声学科学与技术丛书》编委会

主 编:田 静

执行主编:程建春

编 委:(按姓氏汉语拼音排序)

 陈伟中
 陈字
 邓明晰
 侯朝焕

 李晓东
 林书玉
 刘晓峻
 吕亚东

 马远良
 钱梦騄
 邱小军
 孙超

王威琪 谢菠荪 杨德森 杨士莪

张海澜 张仁和 张守著

序

水声科学与水声技术是国家实施海洋战略和建立先进水下体系的重要研究领域。自第二次世界大战以来,特别是随着近代科学技术的进步,在世界范围内水声科学都取得了迅速发展。20世纪末出现的水下矢量信号接收技术就是这些进步之一,该技术的出现改变了传统水下感知的声学物理量只有声压标量的局面,而矢量信号的接收不仅具有良好的抑制各向同性噪声的能力,提高探测信噪比,而且获取的信息量大,这些优势使这项技术在各海军大国都得到了迅速发展和使用。《水下矢量声场理论与应用》一书作者从声场能量的概念入手,介绍了水下信号的获取由标量向矢量进步的过程,对海洋环境中噪声场的相关性、声场中的矢量特征、矢量传感器的设计、校准及矢量信号接收和处理模式,特别在水声工程中的应用方面做了较为详尽的描述和介绍。该书是由中国和俄罗斯两国的水声工作者集多年研究成果共同完成的力作,两国作者们在各自国家的矢量声场及信号处理方面都做了大量的研究工作,他们之间的密切合作给我们展现出这种新型水下矢量信息获取与处理技术的优势和本领域最新研究成果。相信这本书会对水声工作者大有裨益,也一定会受到高校学子们的欢迎。

杨士莪 2013年5月

前 言

人类一直在想方设法地了解神秘海洋中的各种信息。当人们知道声波可以较好地作为水下信息的载体以后,各种用途的水下声学系统相继诞生。如何让这些系统更有效地工作,使声学系统性能的提高与声信号有效的传播和信噪比的改善联系起来,这一切导致了水声工程学科的诞生。为了更全面地了解和利用声场中所包含的信息,借助于具有一定体积和密度并且合为一体的水下声压信号接收器——声压水听器是基本的手段之一。但是,在声信号的接收实践中,为了了解除声压以外更多的物理信息,人们探索研制了一维、二维和三维的声压梯度水听器。这种具有同一相位中心、多分量的声压梯度水听器就是矢量水听器。矢量水听器出现以后,立即得到了广泛应用。矢量水听器与传统的声压水听器相比,其优势是多方面的,特别是体积、重量、能耗、低频性能和获取信息量等方面。最引起人们关注的是矢量信号在海洋中对各向同性背景噪声的抑制能力,这种情况下对矢量信号的接收使信噪比得到改善。

这项工作可以追溯到 1877 年 Mr. Rayleigh 出版的著名的 Theory of Sound 一书阐述的基本声学概念。1882 年,应该也是 Mr. Rayleigh 设计了空气中质点振速的测量装置。1920 年,科学家 C. V. Drysdale 发表了论文 The mechanical properties of fluids,描述了利用中性浮力接收器获取水介质中声压梯度的过程,可惜这篇文章未能引起重视。1929 年,法国人 M. Carrier 也研究了质点振速的测量。通常认为,德国人 Conrad Tamp 和 Ervin Mayer 首先进行了声压梯度的测量研究。然而直到 1931 年,具有一定频带宽度的传声器出现,声压梯度的测量才成为现实,随后这方面的工作方兴未艾。

这时遇到的困难主要是缺少性能稳定、尺寸小(与波长相比)、灵敏度高的传感器,因此,常常使用两只相同水听器反接的办法实现声压梯度的接收,这种方法一直沿用到今天。显然,这种情况极大地阻碍了矢量接收技术的发展。

与此同时,对具有同一相位中心的声压梯度接收器的研究从未中止,各个国家的水声工作者均在此领域投入了大量的力量进行探索研究。20世纪50年代中期,美国海军就曾研究了声压梯度接收器,尽管也是在不断地改进之中,但研究结果使用到了声呐浮标中。60年代,法国人利用压电陶瓷研制了声压梯度传感器,日本人利用双叠片式的压电传感器设计了双通道的声压梯度接收器。从70年代开始,出于研制无线电声呐浮标的需要,美国海军开始研究组合式接收器,后来被称之为矢量接收器。显然,无线电声呐浮标使用的高要求直接促进了声压梯度水

听器及后来的组合式接收器(矢量水听器)的出现。

在这个发展过程中,俄罗斯水声工作者的研究一直令人瞩目。俄罗斯莱蒙诺索夫莫斯科国立大学的 С. Н. Ржевкин 教授和以他为首的声学系于 1944~1951年就在声压梯度接收器方面做了大量研究工作。后来,苏联许多科学家和研究机构也被吸纳参加了这方面的研究工作,其中包括列宁格勒水声仪器研究所、列宁格勒船舶学院、远东国立大学、远东工业学院、远东海洋技术研究所、乌克兰基辅的"风暴"工程设计院、全俄物理与无线电技术研究院,到 1975年已研制出多种型号的低频和高频矢量水听器。70年代末期,声压梯度接收器在声呐的固定基阵和拖曳阵上的使用技术就申请了专利。随后,根据水声使用的特点和技术需求,声压水听器和质点振速水听器完美结合的结果——组合接收器或矢量水听器,已成为水声工程设计中的优先选择,其工作频带可以从零点零几赫兹到高频超过十千赫兹甚至更高。有人说"矢量水听器的出现是水声技术领域的一场革命"。为了防止传感器在水中的旋转振动,性能更为优良的同振型接收器随之产生。

早在 1985~1989 年,苏联就把这项技术应用到包括拖曳阵和声呐浮标的各种声呐之中。美国人于 1996 年成立了专门机构对这种新型信号接收方式进行海上目标(包括潜艇噪声特性测量方面)的计量和技术保障方法的研究工作。

20世纪70~80年代,中国的水声工作者就开展了声压梯度接收器的研究。 90年代,在与俄罗斯相邻的哈尔滨市,哈尔滨工程大学水声工作者研制成功了中 国第一只矢量水听器。本书中介绍的工作表明他们的研究脚步从未停止。当前 中国在实施海洋强国战略,对水声技术的需求将不断增强。

本书作者均亲身参与了这项技术的研究工作,经历了各自国家矢量水听器诞生的全过程。基于研究工作的经历,本书介绍了水下矢量声场的基本理论及在这一理论基础上诞生的水下矢量传感器,有趣的是,尽管各国水声工作者互相有着学术间的交流与联系,但在研究中,却对这种新型传感器有着不同的称谓。俄罗斯的研究者认为,由于这种水下传感器是由多种基本传感器组合而成,故称之为组合接收器(Комбинированный приемник)。美国的研究者则多称之为矢量换能器(vector transducer)。中国的水声工作者鉴于水听器的称呼已经历史形成且使用广泛,故称之为矢量水听器(vector hydrophone)(本书统一用矢量水听器描述)。显然,称谓上的不同没有阻碍研究工作的进展,各国的水声工作者在此领域均取得了进步与成功。2005年春季,著名的俄罗斯矢量声学专家乌•阿•休洛夫教授来哈尔滨工程大学实验室时感到惊讶,称在这里"看到了世界上性能最好的矢量水听器"。

本书的俄方作者 В. А. Гордиенко 是莫斯科国立大学物理系声学教研室教授, 在著名的 С. Н. Ржевкин 教授带领下,长期开展矢量水听器方面的研究工作,是一 位杰出的水声科学家。中方作者杨德森教授和洪连进教授在著名的杨士莪院士 带领下一直开展矢量水听器方面的研究工作。在长期合作交流和研究基础上,本书汇集了作者们在矢量水听器领域的研究进展和成果,但也仅是声学界前辈肩膀上的一个小台阶,而对此的研究无疑是永无止境的。在此,中方作者特别感谢老师杨士莪院士的远见卓识和悉心教诲。此外,借本书出版之际,对这一项新技术给予支持的各方面人士表示衷心感谢。同时,感谢刘伯胜教授对全书进行了审校。

由于作者水平有限,不足之处在所难免,敬请读者批评指正。

Preface

Humans have been trying to understand the mysteries of marine information. When people learn that sound waves can function as a carrier of underwater information, a wide range of underwater acoustic systems with different applications have been born. To increase efficiency, performance improvement of acoustic systems is linked closely to the effective transmission of acoustic signals and increase in signal to noise ratio, which leads to the emergence of the discipline of underwater acoustic engineering. To better understand and utilize the information contained in the sound field, underwater sound pressure signal receiver, i. e., sound pressure hydrophone with a given size and density has become one of the basic means. However, in the practice of acoustic signal reception, in order to understand more physical information besides the sound pressure, the development of one-dimentional, two-dimentional, and three-dimentional sound pressure gradient hydrophone have been explored. The sound pressure gradient hydrophone with the same phase center and multi-component is called vector hydrophone which has been widely used ever since its occurrence. The size, weight, energy consumption, low-frequency performance and access to information represent substantial advantages of vector hydrophone over traditional sound pressure hydrophone. Considerable attention has been focused on the suppression of isotropic background noise in the ocean by vector signals for the reception of vector signals leads to the improvement of signal-to-noise ratio.

This work can be traced back to the basic acoustic concepts put forward by Mr. Rayleigh in his famous book *Theory of Sound* published in 1877. A device was designed to measure the particle vibration velocity in the air also by Mr. Rayleigh in 1882. In 1920, scientist C. V. Drysdale published a paper entitled "The mechanical properties of fluids" in which he described the process of obtaining the sound pressure gradient in water media by means of neutral buoyancy receiver, but this article failed to attract much attention. In 1929, a Frenchman M. Carrier also studied particle vibration velocity measurements. It is generally believed that two Germans Conrad Tamp and Ervin Mayer first conducted studies on the measurement of sound pressure gradient. However, until the occurrence of microphone with a given bandwidth in 1931, the measurement of the sound pressure gradient was realized, and extensive research work continued afterwards.

The difficulty encountered at that time was the lack of a sensor with stable

performance, compact size (compared with the wavelength), and high sensitivity, therefore two identical hydrophones were reversely connected to realize the reception of acoustic pressure gradient and this approach has been used to this day, which obviously hindered the development of vector reception technology.

Meanwhile, research on the acoustic pressure gradient receiver with the same phase center never stops. Intensive research has been carried out in various countries. In the mid 1950s, the sound pressure gradient receiver was studied by the United States Navy, though in constant improvement, it was used in the sono-buoy. In the sixties of last century, a Frenchman developed a sound pressure gradient sensor by using piezoelectric ceramics. In Japan, a dual-channel sound pressure gradient receiver was designed with double chip piezoelectric sensor. From the 1970s, in order to develop radio sonobuoy, United States Navy started a combined receiver, later known as vector receiver. Obviously, higher requirements for radio sonobuoy facilitated the development of sound pressure gradient hydrophone and later the combined receiver (vector hydrophone) occurs.

In the course of this development, Russian underwater acoustic research has been remarkable. The department of Acoustics in Russia Lomonosov Moscow State University chaired by Professor Ржевкин studied acoustic sound pressure gradient receivers extensively during the period from 1944 to 1951. Later, many scientists and research institutes in Soviet Union was also involved including "Gidropribor" Research Institute (Leningrad), Leningrad Shipbuilding Institute, Far Eastern State University (FESU), Far East Polytechnic Institute (FEPI), "Storm" Design-Engineering Department (Kiev, Ukraine), All-Russian Research Institute of Physicotechnical and Radiotechnical Measurements (Mendeleevo, Moscow), "Kvant" SPA (Research Institute of Current, Moscow) and some other institutions. In 1975 various models of vector hydrophones with low and high frequencies have been developed. In the late 1970s, the sound pressure gradient receiver based on fixed arrays and towed array sonar technology was patented. Later, to meet the needs of acoustic applications, modular receiver i. e., vector hydrophone, the perfect combination of particle vibration velocity hydrophone and sound pressure hydrophone has become a preferred option in underwater acoustic engineering with operating frequency ranging from a few hundredths of a hertz to 10,000 hertz or higher. Some people believe that the occurrence of vector hydrophone revolutionized underwater acoustic technology. The prevention of rotational vibration in the water resulted in the occurrence of co-oscillating receiver with better performance.

Earlier on from 1985 to 1989, vector hydrophone technology has been applied to sonar equipment including towed array sonar and buoy in the Soviet Union.

Preface • ix •

In 1996 US has set up a special research agency to study noise characteristics measurement of marine target including submarines by this new signal reception technology and the corresponding technical protection measures.

In the 1970s and 1980s, Chinese researchers also studied sound pressure gradient receiver. Professors in Harbin Engineering University in the 1990s have successfully developed China's first vector hydrophone. Their research work described in this book will continue, especially amidst strong demands for underwater acoustic technologies in the process of implementing China's maritime power strategy.

The authors of this book are personally involved in the development of vector hydrophone in their own country and have years of research experience in this field. This book introduces the basic theories in the vector acoustic field and vector hydrophones developed accordingly. Interestingly enough, this new receiver is named differently even with scholarly exchange and communication in this field. In Russia, scholars believe that this receiver is composed of a variety of basic sensors, it is called "Комбинированный приемник"; in the US, it is named "vector transducer", while vector hydrophone is widely used by Chinese scholars due to historical traditions. In this book, we adopt the name "vector hydrophone". Despite the different names, progress in this field is remarkable world wide. In the spring of 2005, a famous Russian vector acoustics expert B. A. Шуров was surprised when he visited the lab of Harbin Engineering University saying he has seen "the best vector hydrophone in the world".

Russian author B. A. Гордиенко is a Professor of Acoustics Department at Moscow State University. He, together with Professor Ржевкин, has been studying vector hydrophone for years and is a distinguished acoustic scientist. Chinese authors Prof. Yang Desen and Prof. Hong Lianjin are pioneer researchers in this field under the guidance of famous Prof. Yang Shie, a member of Chinese Academy of Engineering. Based on long-term cooperation and academic exchange, this book is a product of the advances and achievements in the field of vector hydrophone. A small step forward by standing on the shoulders of our predecessors, our research work is endless. The Chinese authors feel grateful to Academician Yang Shie for his guidance and vision throughout the research process. We would like thank all the people who have supported the development of vector hydrophone technology. Special thanks goes to Prof. Liu Bosheng for the review of this book.

《现代声学科学与技术丛书》已出版书目

(按出版时间排序)

1. 创新与和谐——中国声学进展	程建春、田静等编	2008.08
2. 通信声学	J. 布劳尔特 等编 李昌立 等译	2009.04
3. 非线性声学(第二版)	钱祖文 著	2009.08
4. 生物医学超声学	万明习 等编	2010.05
5. 城市声环境论	康健 著 戴根华 译	2011.01
6. 汉语语音合成——原理和技术	吕士楠、初敏、许洁萍、贺琳 著	2012.01
7. 声表面波材料与器件	潘峰 等 编著	2012.05
8. 声学原理	程建春 著	2012.05
9. 声呐信号处理引论	李启虎 著	2012.06
10. 颗粒介质中的声传播及其应用	钱祖文 著	2012.06
11. 水声学(第二版)	汪德昭、尚尔昌 著	2013.06
12. 空间听觉	J. 布劳尔特 著	
——人类声定位的心理物理学	戴根华、项宁 译 李晓东 校	2013.06
13. 工程噪声控制	D. A. 比斯、C. H. 汉森 著	
——理论和实践(第4版)	邱小军、于森、刘嘉俊 译校	2013.10
14. 水下矢量声场理论与应用	杨德森 等著	2013. 10

目 录

序		
前言		
第1章	流体介质中声波的基本方程	• 1
1, 1	声学基本方程	
1.2	声场中标量、矢量及其能量	
1.3	流体介质中平面波声场的特点	
第2章	海洋中确定性声源信号场的矢量特征	19
2. 1	水平方向声能流的转移	
2.2	浅海声场中的矢量信号	
2.3	深海声场中的矢量信号	26
2.4	二维信道中声信号矢量-相位结构形成的特点	31
2.5	声场中矢量接收的概念	36
2.6	声场矢量-相位特性中声源位置的信息	44
第3章	海洋噪声场的矢量-相位结构······	51
3. 1	作为接收信号时基本干扰源的海洋噪声场	
3.2	海洋环境的基本噪声源及其声压谱级	53
3.3	海洋噪声场声学模型	57
3.4	噪声场中矢量与标量之间的关系	57
3.5	利用组合接收系统对海洋噪声、噪声贡献的分离与各向异性的研究	
		61
3.6	一些试验结果	63
3.7	海洋噪声场中的相关关系	66
3.8	声功率流	70
第4章	水下声矢量信号的获取 ·····	77
4.1	声接收器的分类与模型	77
4.2	用于弱信号检测的声接收器	86
4.3	同振球型复合式矢量水听器的声波接收理论	90
	4.3.1 质点振速接收器对声波的接收理论	
	4. 3. 2 质点振速接收器近场声散射	

		4.3.3	声压接收器对声	波的接收	•••••			• 96
7	4.4	水下	声接收器					101
		4.4.1	声压接收器 …					101
		4.4.2	振速接收器 …					103
		4.4.3	不动外壳式声压	梯度接收器	ļ			104
		4.4.4	同振型声压梯度	接收器 …				109
		4.4.5	组合式接收器					112
		4.4.6	二阶接收器及张	量接收器·				115
2	4.5	振动	传感器					117
		4.5.1	压电式传感器					118
		4.5.2	电容式传感器					122
		4.5.3	动圈式磁电传感	器				126
Z	4.6	矢量	水听器设计实例	列				128
		4.6.1	矢量水听器外壳	形状对振速	亞测量的影响。			129
		4.6.2	三轴向组合式矢	量水听器的]研制与测试・			133
第 5	章	矢量水	< 听器的校准					137
	5. 1	声接	收器的基本特性	生				137
į	5.2	组合	接收系统中矢量	量水听器与	万声压接收器	的相互影响	ij	138
	5.3	声压	梯度接收器的槽	交准方法·				140
Į	5.4	声接	收器的校准装置	置				155
第6:	章	矢量水	《听器的应用	••••••	•••••			162
(6.1	矢量	信号处理基本方	方法				162
(6.2	低频.	弱辐射噪声舰船	B的定位·				167
(6.3		噪声源的近场只	THE CONTRACT OF THE CONTRACT O				176
(6.4	噪声	源的近场声全息	息测量 …				192
(6.5	矢量	水听器在航空声	声呐浮标中	中的应用			204
(6.6	典型	章板条件下矢量	量水听器的	的应用			207
		6.6.1	圆柱声障板矢量	传感器阵列	信号处理			208
		6.6.2	试验数据处理与	分析				215
参老:	梅文							221

Contents

Forward		
Preface		
Chapter 1	Fundamental Wave Equations in Fluid Media	1
1.1	Fundamental Acoustic Equations	1
1.2	Scalars, Vectors and Their Energy in Acoustic Fields	10
1.3	Characteristics of Plane Acoustic Waves in Fluid Media	15
Chapter 2	Acoustic Vector Characteristics in the Fields of Deterministic Sound	
	Source in the Ocean	19
2.1	Sound Energy Flux Transport in Horizontal Direction	19
2.2	Vector Signals in Shallow Water	
2.3	Vector Signals in Deep Sea	26
2.4	Vector-phase Characteristics of Acoustic Signals in 2-D Channel	
2.5	Vector Receiving in Acoustic Fields ·····	36
2.6	Information on Sound Source Location in the Field of Vector-	
	phase Characteristics	
Chapter 3	Vector-phase Structure of the Marine Noise Fields ·····	51
3. 1	Marine Noise Field as a Main Source of Interference in	
	Receiving System ····	51
3.2	Basic Noise Sources and Their Spectrum Levels of the Sea	53
3.3	Acoustic Models of the Marine Noise Fields	57
3.4	Relationship between Vector and Scalar in the Noise Fields	57
3.5	Application of Combined Receiving Device for Study of the	
	Marine Noise, Anisotropy and Noise Source Separation	
3.6	Some Experimental Results	
3.7	Correlation Relationship in the Marine Noise Fields	
3.8	Sound Power Flux ·····	
Chapter 4		
4.1	Classification and Models of the Sound Receivers	
4.2	Sound Receivers for Weak Signal Detection	86
4.3	Acoustic Receiving Theory of Co-oscillation Spherical Compound	
	Vector Hydrophone ·····	
	4. 3. 1 Acoustic Receiving Theory of Particle Velocity Receivers	91

	4.3.2	Acoustic Scattering of Particle Velocity Receivers in the Near Field	• 95
	4.3.3	Acoustic Receiving of Sound Pressure Receivers	
4.4	Unde	erwater Acoustic Receivers	
	4.4.1	Sound Pressure Receivers	101
	4.4.2	Vibration Velocity Receivers ······	
	4.4.3	Pressure-gradient Receivers with Immovable Body	104
	4.4.4	Type of Co-oscillation Pressure-gradient Receivers	109
	4.4.5	Combined Acoustic Receivers · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·	112
	4.4.6	Second-order Receivers and Tensor Receivers	
4.5	Vibra	ation Sensor	
	4.5.1	Piezoelectric Sensor · · · · · · · · · · · · · · · · · · ·	118
	4.5.2	Capacitive Sensor	122
	4.5.3	Magnetoelectric Sensor with Moving Coil	126
4.6	Desig	gn Examples of Vector Hydrophone	128
	4.6.1	Effects of Vector Hydrophone Shell Shape on Velocity Measurement	
			129
	4.6.2	Development and Testing of Combined Vector Hydrophone with	
		Three-axial Directions	133
Chapter		ibration of Vector Hydrophones	
5. 1		lamental Characteristics of Vector Hydrophones	137
5. 2		action between Vector and Pressure Channels in Combined	
		ving Systems	138
5. 3		oration Methods of Pressure-gradient Receivers	140
5. 4		oration Devices of Vector Hydrophones	155
Chapter		plications of Vector Hydrophones ·····	162
6. 1		Methods of Vector Signal Processing	162
6. 2		Localization with Radiated Noise of Low Level and Frequency	
			167
6.3	Near-	-field Localization and Recognition of Underwater Noise Sources	
	••••		176
6.4	Near	-field Acoustic Holography Measurement of Noise Sources	
6.5		2	204
6.6	Appl	ications of the Vector Hydrophone Located on Typical Baffle	
	6. 6. 1	Signal Processing of Vector Hydrophone Array with the Cylindrical Baf	
	0.0.0		
D.f	6. 6. 2	Experiment Data Processing and Analysis	215
Referenc	е		221

第1章 流体介质中声波的基本方程

广义地说,一种物质存在于另一种物质内部时,后一种物质就可称为是前一种物质的介质。某些波状运动,如声波、电磁波等,其借以传播的物质称为这种波状运动的介质,也可称为媒质,如机械波介质、电介质等。波动能量的传递需要物质中基本粒子的弹性或准弹性碰撞来实现,这种物质的成分、形状、密度及运动状态等性质决定了波动能量的传递状态,对波的传播起决定作用的物质称为波的介质。

声波是一种机械振动状态在介质中传播的现象,它可以在一切弹性介质中传播,其传播与介质本身的性质有关。介质弹性力的作用使得发射器附近的介质由近及远依次振动。介质具有质量,因而有惯性,惯性的作用使得介质的振动依次落后一定时间。通过介质的弹性和惯性作用,介质中相应局部的振动状态或形变就传到另一处去,这就是声波的传播过程。当振动在流体中传播时,形成介质的压缩和伸张交替运动,声波表现为压缩波的形式传播,即纵波。固体中由于有切应力,所以还有横波的传播形式。介质中振动的传播过程会有时间滞后,即声波在介质中传播有一定速度,称之为声波的传播速度,简称声速。在介质中,声波所涉及的区域统称为声场。

除特殊说明外,本章假设介质的切面弹性模量为零,不具有声吸收现象,并且除了声波引起介质本身的振动外,介质自身不作整体的运动,即在理想流体介质的假设下,介绍声波的基本方程、声场的基本性质和能量关系等。

1.1 声学基本方程

声波在流体中的传播过程是流体运动的特殊形式。当流体中某体积元受到外力的扰动而压缩和膨胀时,流体的连续性与压缩性使得与该体积元相邻的体积元作相应的运动。以此类推,体积元受到的扰动就以波动的形式向远处传播,形成了流体中声波的传播。建立声波的基本方程,就是研究流体元的状态,如密度、速度或位移等物理量随时间和空间的变化规律,通常有以下两种具体的描述方法[1-5]。

(1) Lagrange 方法。在无限大连续流体空间中,取微体积元在某个初始时刻所在空间坐标为 $r_0(A,B,C)$,随着时间变化,体积元运动到不同的空间位置,其瞬时位置为

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com